
 

 
Hradecké služby a.s., Bratří Štefanů 990, 500 03 Hradec Králové, IČ 25962973, zapsaná u KS v Hradci Králové, odd. B., vložka 2213 

kontaktní adresa: Bratří Štefanů 990, 500 03 Hradec Králové, tel.:495 540 040, fax: 495 540 055, GSM: 724 718 899 
e-mail: hradeckesluzby@mariuspedersen.cz, www.hradeckesluzby.cz  

 

FAQ – Otázky a odpovědi k změně četnosti svozu komunálního odpadu 
v Malšově Lhotě a Svinarech: 
 
 

1) Vysvětlení pojmu  „poplatek za komunální odpad“. Město Hradec Králové má zavedený 
poplatek dle zákona 565/1990 o místních daních a poplatcích. Poplatek je stanoven tzv. „na 
hlavu“ tedy za každého občana. Nejedná se o žádnou cenu či smluvní částku, kterou občan 
hradí. Je to de facto forma místní daně. Poplatek musí hradit každý komu je v souladu 
s městskou vyhláškou vyměřen. A to i v případě, že by se město rozhodlo např. k tomu, že 
občané nebudou mít žádné nádoby a pouze na ulici budou umístěné velkokapacitní 
kontejnery. Je to podobné jako u poplatku ze psů. Také se hradí podle počtu psů a nikoliv 
podle velikosti. Poplatek ze psů je stejný pro čivavu i bernského salašnického psa bez ohledu 
na jejich rasu, váhu, velikost…. Možná tento příměr trochu kulhá, ale snad je srozumitelný. 
Město má možnost zvolit si i jiné formy úhrady poplatku, ale to je na rozhodnutí 
zastupitelstva.  

 
2) Je změna svozu trvalá? Prozatím se nejedná o trvalou změnu intervalu svozu komunálního 

odpadu, ale pouze o zkušební projekt, který bude trvat jen do konce roku 2013. Poté je na 
rozhodnutí zastupitelstva, aby se rozhodlo, zda jej rozšíří i do dalších částí města.  
 

3) Proč se vybrala zrovna městská část Svinary a Malšova Lhota? Protože zde již od roku 2010 
běží velmi úspěšně pilotní projekt, který občané velmi pozitivně přijali a v rámci kterého jsou 
u nemovitostí přistavené nádoby na třídění papíru a plastů. Objektivně zde došlo k snížení 
množství směsného komunálního odpadu v nádobách na zbytkový odpad. 
 

4) Proč jste byli informováni až nyní? Změna byla projednána v orgánech města a 
odsouhlasena červnovým zastupitelstvem. Z důvodu dovolených nebyla anoncována dříve. 
Byla však projednána se zástupci občanů prostřednictvím komisí místní samosprávy na 
přelomu července a srpna. Do domácností byly letáky distribuovány čtyři týdny před první 
změnou svozu (první svoz směsného odpadu bude vynechán až v termínu 11. září 2013) což 
považujeme dle našich zkušeností za dostatečnou dobu. 
 

5)  Proč by se neměla měnit cena 500 Kč/osoba? Jak je již uvedeno výše, nejedná se o žádnou 
cenu, ale poplatek, který hradí každý občan s trvalým pobytem za účast v systému nakládání 
s odpady města. Město rozhoduje o tom, jak bude systém vypadat. Není pravda, že změnou 
intervalu občané dojdou k jakékoliv újmě o proti ostatním čtvrtím. Jednak bude systém (v 
případě, že se ukáže jako úspěšný a Zastupitelstvo změnu odsouhlasí) postupně rozšířen i na 
ostatní části města. Jednak občané v rámci stejného poplatku získávají o proti současným 120 
litrům v nádobě na komunální odpad zdarma dalších 380 litrů v nádobách na papír, plasty a 
bioodpad. Celkem při přepočtu na týdenní odvoz tedy budou mít k dispozici objem 320 litrů 
týdně na uložení všech odpadů. A to bez jakéhokoliv navýšení poplatku!!! 

 
6) Je vůbec možné, aby se poplatek 500 Kč/osoba změnil, pokud budou lidé třídit? O výši 

poplatku rozhoduje město na základě oprávněných nákladů na netříděný komunální odpad 
za předešlý kalendářní rok. Celkové náklady města se dělí počtem poplatníků.  Pokud budou 
občané odpovědně třídit a bude méně směsného komunálního odpadu, celkové náklady 
klesnou a výpočet poplatku se teoreticky změní. O jeho výši rozhoduje Zastupitelstvo města 
formou obecně závazné vyhlášky.  
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7) Funguje někde podobný systém? V naprosté většině obcí v okrese Hradec Králové tento 
systém funguje bez problémů. Jako nejbližší lze uvést např. Stěžery (interval 1x14 dní + 
nádoby na třídění pouze na několika veřejných stanovištích), Vysokou nad Labem, Opatovice, 
Čeperku – tyto obce mají interval svozu 1x14 dní a funguje u nich pytlový sběr plastů 
případně papíru přímo od domu. Jsou to obce se stejným typem zástavby a složením 
obyvatelstva jako Malšova Lhota a Svinary. Nikde se zde nepovalují pytle plné odpadků, 
neběhají krysy a lesní zvěř neroztahává odpad. Nikde není nesnesitelný zápach. Systém zde 
funguje dlouhé roky a občané jsou spokojení. I v těchto obcích mají občané malé děti či topí 
tuhým palivem a mají popel. Přesto zde 14 denní odvoz bez problémů funguje. Není jediný 
důvod, proč by tomu v Hradci Králové mělo být jinak. Znovu zdůrazňujeme fakt, že v Hradci 
Králové se zatím jedná pouze o zkoušku na dobu do konce roku 2013. Problémům 
s nedostatečnou kapacitou nádob se budeme věnovat individuálně případ od případu. 
Poznatky sdělíme výboru pro životní prostředí a zastupitelstvu města. Není důvod zbytečně 
se této změny obávat. Není to nic nevyzkoušeného a není to ani nic nevratného co by se 
nedalo změnit, pokud to nebude fungovat.      
 

8) Proč město k tomuto pokusu přistupuje? Za touto změnou není žádná snaha ušetřit na 
občanech nějaké finanční prostředky, které se utratí někde jinde. Naopak. Město se snaží 
udržet poplatek na současné přijatelné výši. V současnosti má Hradec Králové jedny 
z nejnižších nákladů na odpadové hospodářství ze všech velikých měst kolem 100 tisíc 
obyvatel. Zákonodárci bohužel připravují podstatnou změnu legislativy ČR a ta přinese 
výrazné zvýšení nákladů pro města a obce. Podstatou této změny bude zvýšení poplatku za 
ukládání odpadů na skládky ze současných 500 Kč/tuna (nezaměňujme prosím tento 
poplatek s poplatkem, který hradí občané) na v návrhu zákona uváděných 1000 Kč/tuna od 
předpokládané účinnosti zákona k 1.1.2015 až na 1700 Kč/tuna v roce 2017, V roce 2024 by 
pak mělo být skládkování odpadů zakázané úplně. Pokud město nic neudělá, znamená to pro 
Hradec Králové při produkci cca 27 tisíc tun odpadů, který občané každoročně vyprodukují 
nárůst nákladů o více než 30 milionů korun za rok!!!! A to bez započtení jakéhokoliv jiného 
vlivu (inflace, pohonné hmoty atd…). Tyto náklady bude nutné promítnout do poplatku, který 
hradí občané. Velmi jednoduchým výpočtem to znamená, že čtyřčlenná rodina by místo 
dnešních 500 Kč/osoba tj. 2000 Kč/rodina/rok platila cca 3200 Kč/rok při poplatku 800 
Kč/osoba!!! Snahou města je tedy motivovat občany k zvýšení třídění, aby nebylo nutné tak 
veliké množství odpadu ukládat na skládky a poplatek mohl zůstat na původní výši. Zároveň 
k tomu vytváří občanům podmínky. Ty spočívají ve zvýšení objemu nádob na tříděný odpad a 
snížení docházkové vzdálenosti. Snížením intervalu svozu komunálního odpadu na 1x za dva 
týdny pak chce město občany motivovat k tomu, aby lépe třídili. Je prokázáno, že ve 
směsném komunálním odpadu je více než 50% biologicky rozložitelných a využitelných 
odpadů (rostlinné materiály, papír, plasty, sklo, stavební odpady…). 

 
9) Ve vyhlášce města č. 14/2010 je povinný svoz 1x týdně.  Zastupitelstvo města Hradec 

Králové pro účely ověření motivace občanů k třídění prodloužením intervalu svozu 
zbytkového odpadu přijalo v červnu 2013 usnesení č. ZM/2013/1323 
(http://usneseni.mmhk.cz/rt_ext/part_ressug/open_frameset.php?app=zm), kterým 
umožňuje změnu svozu pro část obce Malšova Lhota a Svinary. 
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